

# អំណាច ជា អ្វី ?



## អំណាច ជា អ្វី ?



Général Ith Soun et moi

អំណាចមិនមែន ជារត្ត ដែលគេអាច បែងចែក ជាប្រភេទ បែបនេះ បែបនោះបាននោះឡើយ ឬ អ្នកនេះមាន ឬ អ្នក នោះគឺមាន នោះទេ។ តែគំនិតទុក អំណាច ជារត្តនេះ ត្រូវគេ យកមកប្រើ ក្នុងនីតិសាធារណៈ ដើម្បី បែងចែក រវាង អំណាច រដ្ឋ និង វិស័យស៊ីវិល និង ឯកជន ឬ ក្នុង ភាសានយោបាយ នៃ ទេសធម៌ ដូចគេ ប្រើពាក្យ សំរាប់បែងចែក អំណាចនីតិ បញ្ញត្តិ, នីតិប្រតិបត្តិ និង តុលាការ។

យើងដឹងថា អ្នកប្រាជ្ញសង្គមទូទៅ ត្រូវគ្នា នាំគ្នា ច្រានចោល នូវ គំនិត ប្រើពាក្យប្រៀបធៀប និង សារជាតិនិយម នៃ ពាក្យអំណាច។ ឧទាហរណ៍ ដូចគេ ទម្លាប់និយាយថា អំណាច ទឹកប្រាក់ ឬ អំណាចវិទ្យាសាស្ត្រ ជាជាង និយាយច្រើនថា អំណាច សេដ្ឋី ឬ អំណាច អ្នកប្រាជ្ញវិទ្យាសាស្ត្រ។ ម្យ៉ាងទៀត អ្វីជាសារ ជាតិនិយម នៃ ពាក្យអំណាច ដោយឥតយកវា មកនិយាយ ក្នុង ប្រព័ន្ធ នៃ ការទាក់ទងគ្នា ទៅវិញទៅមក និង បរិការណ៍





**អំណាច ជា អ្វី ?**

បង្កើត) មួយបង្ហាញ ឧត្តមភាព នៃ មនុស្ស ដោយ ប្រៀបធៀប ទៅនឹង សង្គមសត្វ។ ទស្សនវិទូបារាំង ឈ្មោះ អេដងាដ្ត មូរ៉ាន់ សរសេរថា ការខុសគ្នា រវាង សង្គមមនុស្ស និង សង្គមសត្វ គឺ គេ សង្កេតឃើញថា នៅក្នុង រយៈកាល នៃ ការវិវឌ្ឍន៍ មួយ នៃ សង្គម ទាំងពីរនេះ មនុស្ស ទោះបី នៅរក្សា សត្តភាព ក្នុងការ ទំនាក់ទំនង ជាអនុភាព (ដែលមិនដែលមានជាស្ថាពរ) គឺជា សត្វលោកមួយ ដែល អាចមាន ចំណងនឹងគ្នា ក្នុងការទំនាក់ទំនង ជាអាជ្ញា។ ការទំនងទំនង ជាអាជ្ញានេះ គឺ មនុស្សនាំគ្នា បង្កើតឡើង គ្រប់សណ្ឋាន, គ្រប់កំរិត ក្នុង គោលបំណង រក របៀបរៀបរយ ក្នុងសង្គម និង ជា ទិសភាព ក្នុង សកម្មភាព រួម គឺ ការផ្សំគ្នា នូវ អំណាចនយោបាយ, អនុភាព នៃសាធារណៈជន និងច្បាប់ ជាអាជ្ញា។

ក្នុងសម័យទំនើបនេះ យើងអាចធ្វើ អនុមាន បានថា មនុស្សជា សត្វលោក តែមួយគត់ ដែលអាច ជំទាស់នឹង សណ្ឋាប់ធ្នាប់ សង្គមមួយ ដែលគេបាន រៀបចំឡើង។ ដោយហេតុនេះ មនុស្ស ម្នាក់ៗ មានលទ្ធភាព យល់ព្រម ឬ មិនយល់ព្រម ស្តាប់បង្គាប់ មនុស្សម្នាក់ទៀត ជាអ្នកបញ្ជា។ លទ្ធភាពនេះ ជា អាការៈ អធិភាព របស់មនុស្ស លើសត្វ ទាំងពួង ជា អាការៈ មានក្នុង ពូជ ពង្ស នៃ មនុស្ស ដែលជា ច្បាប់ធម្មជាតិ។ តែមាន សង្គមវិទូ មួយចំនួន គេយល់ឃើញថា កំលាំងបាយ, អាវុធ អាចបង្ខំ មនុស្ស ឲ្យស្តាប់បង្គាប់បាន ដូចនៅ ជំនាន់ ខ្មែរក្រហម៖ <ធ្វើ



### អំណាច ជា អ្វី ?

ត្រឡប់ មកអធិប្បាយ អំពី កំលាំង អាចបង្ខំ មនុស្ស ឲ្យស្តាប់ បង្គាប់បាន។ ទស្សនៈនេះ មិនពិតជាត្រូវនោះឡើយ ព្រោះថា នៅពេលណា អ្នកណាម្នាក់ ប្រើកំលាំង សម្បត្តិ ឲ្យស្តាប់បង្គាប់ ខ្លួន ដូចយ៉ាង រហូតទៅដល់ សម្លាប់គេ បើ គេមិនធ្វើតាម ខ្លួន ក្នុងលក្ខណៈនេះ គេមិនទុក កំលាំងនោះ ជាអំណាច នោះ ទេ គេអាច និយាយទៀតថា អ្នកនោះ គ្មានអំណាច ឬ បាត់ អំណាច ទៅវិញទេ ព្រោះ ការទំនាក់ទំនង តាមផ្លូវអំណាច គឺ ត្រូវមាន ការយល់ព្រមទៅវិញទៅមក រវាង អ្នកបញ្ជានឹង អ្នក អនុវត្ត។ ចំណែក ការប្រើកំលាំង គឺមាន តែ ការបង្ខិតបង្ខំ ពី សំណាក់ អ្នកមានកម្លាំង សំរាប់គោលបំណងខ្លួន តែប៉ុណ្ណោះ។ ក្នុងចំណុចនេះហើយ ដែលគេអាច ឲ្យភាព ខុសគ្នា រវាង កំលាំង និង អំណាច។ ដោយហេតុនេះ យើងអាច បញ្ជាក់ដល់ ប្រជា ពលរដ្ឋខ្មែរ អោយបានជ្រាបថា អ្នកដឹកនាំ នៅភ្នំពេញ បច្ចុប្បន្ន គ្មានអំណាចអ្វីនោះទេ គឺមានតែ កម្លាំងនិគ្រោះ សំ រាប់ ផលប្រយោជន៍គេតែប៉ុណ្ណោះ។ កម្លាំងនេះ គ្មានច្បាប់ ជា អាជ្ញានោះទេ រួមសេចក្តីមក គឺគ្មាន ធម្មានុរូបភាព នោះឯង។